
o fa gaires dades,T.V.E. ce

N
lebrava de forma no massa — 
brillant,el seu 25è Aniver
sari.De la mateixa manera 
que per televisió ens va
ren passar la seva història 

a mi se'm va ocórrer explicar la 
història del muntatge a Sant Hila
ri .

El problema se'm va plantejar a 
l'hora d'enfocar el reportatge i 
vaig pensar que el millor era anar 
a parlar amb els tècnics de Sant Hi 
lari.El primer,en Joan Fauria del 
que,hem de coincidir,sense la gran 
empenta inicial que va donar,Sant Hi 
lari hagués tardat molt més en tenir 
t.v..Aquesta empenta va ser recolli 
da per Ramon Fauria i el senyor tei 
xidor(un gran tècnic)que varen fer- 
possible que la televisió es veiés 
a tot el poble mitjançant un'gran 
esforç del que,segons penso,n'han 
sortit poc recompensats,almenys mate 
rialment,car em consta què,sobretot 
en Ramon,tingué pèrdues econòmiques.

Moralment,queda la satisfacció per
sonal "No m'he mirat mai tv. com un 
negoci-hem comentava en Ramon-és un 
engranetge més meu".

En aquesta tasca,s'ha d'unir l'a
jut desinteressat de Villaret,que va 
cedir un terreny per a instalar el 
primer i segon repetidors,amb la gran 
quantitat de molestie.s que això im
plicava.I ja per fi,1'arribada de 
1' U .H . F . . En Gabriel Miralpeix ( "Biel") 
ens ho aclareix també en aquest re
portatge .

La feina feta ha estat important.
I ara quan celebra T.V.E. el 25è a- 
niversari i es parla amb gran insis 
tència de la televisió privada(l'ex 
emple de Cardadeu és encoratgedor), 
més que mai,pensant en la possibili 
tat d'aquesta televisió privada,con 
vé retre un homenatge a tots aquells 
que feren possible que,del seu tre
ball i esforç,naixés a Sant Hilari 
un dels primers sistemes de televi
sió de tota Espanya.

SANT HILARI, PIONERS D E  LA T E L E  A  ESPANYA
er tal de fer una histò

Pria mes o menys documen 
tada del què ha estat la 
vida de la Televisió a 
Sant Hilari,només ens 

cal recórrer a dues o tres 
fonts informatives,Son els 
tècnics de televisió del nos 
tre poble,en Joan.Fauria i en 
Ramon Fauria.
Preguhta.Parlo amb en Joan 
Fauria qui,en prou feines sen
se haver dit la primera parau
la , j a em diu...
Resposta.A l'any 55 ja es ve
ia televisió a Sant Hilari,i 
agafàvem senyal d 'Itàlia.Això 
vol dir què abans de que esti
gués formada TVE,aquí ja la 
podiem veure.
P.Com es va aconseguir el 

muntatge, i , tanmateix, la possi
bilitat de veure la "tele" 
des de Sant Hilari?
R.Això es va aconseguir grà

cies a un enginyer de la Casa 
Philips que venia estiuejar a 
Sant Hilari.Es tracta del Sr. 
Castro que,a casa seva,a Bar

celona, s 'havia construit una 
antena i aconseguí de captar 
imatge.Com que ell pujava so
vint a Sant Hilari,vàrem mun
tar-ne una,d'antena.I al fi
nal es va construir,que la và
rem posar a Villaret,doncs a- 
llà era un dels pocs llocs del 
poble des d'on es podia aga
far senyal.Al cap de poc tem
ps,a Sant Hilari ja tenien te
levisió,abans que es muntés 
la xarxa nacional.
P.Així,podem dir que tenim 

la primera "tele" d'Espanya?
R.Bé,no exactament.La pri

mera la va tenir el Sr. Cas
tro que se la va muntar a ca
sa seu.Aquí el que podem dir 
és que tenim la segona televi
sió del país.Clar que això 
mai no és segur,car no existe
ixen dades concretes per afir- 
far-ho rotundament.El que si 
podem dir amb molta tranquil, 
litat i sense por d'errar és 
què,en aquest camp,Sant Hila
ri ha estat pioner en el país.

En les paraules de Joan Fau
ria hi trobo un cert orgull, 
la satisfacció personal i ín
tima,d'haver estat un dels 
pioners dins el camp de la 
transmisió d'imatge.En parla 
a gust d'aquest tema i de se
gur que el seu record es re
munta en aquells anys,anys 
difícils per cert,on el fet 
de treballar en quelcom nou 
i gairebé desconegut i a més, 
de gran repercusió al poble, 
el gratificava plenament.I és 
així perquè això no tan sols 
succeïa a Sant Hilari sinó 
que en certa forma,fou la 
"primarenca" de l'estat,puix 
ens consta que de les prime
res imatges rebudes,moltes a- 
naren a Sant Hilari.

P.Amb quin aparell es varen 
•rebre les primeres imatges. 
Potser era muntat per vosal
tres mateixos?
R.No ,no.En absolut .L'aparell 

era holandès,de la casa Phili-

(passa a la plana següent)
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